

Handschriften / Autographen

Tagebuch von August Tholuck.

Tholuck, August

Berlin, 05.10.1825-01.07.1829

22. August 1827

Nutzungsbedingungen

Die Digitalisate des Francke-Portals sind urheberrechtlich geschützt. Sie dürfen für wissenschaftliche und private Zwecke heruntergeladen und ausgedruckt werden. Vorhandene Herkunftsbezeichnungen dürfen dabei nicht entfernt werden.

Eine kommerzielle oder institutionelle Nutzung oder Veröffentlichung dieser Inhalte ist ohne vorheriges schriftliches Einverständnis des Studienzentrums August Hermann Francke der Franckeschen Stiftungen nicht gestattet, das ggf. auf weitere Institutionen als Rechteinhaber verweist. Für die Veröffentlichung der Digitalisate können gemäß der Gebührenordnung der Franckeschen Stiftungen Entgelte erhoben werden.

Zur Erteilung einer Veröffentlichungsgenehmigung wenden Sie sich bitte an die Leiterin des Studienzentrums, Frau Dr. Britta Klosterberg, Franckeplatz 1, Haus 22-24, 06110 Halle (studienzentrum@francke-halle.de)

Terms of use

All digital documents of the Francke-Portal are protected by copyright. They may be downloaded and printed only for non-commercial educational, research and private purposes. Attached provenance marks may not be removed.

Commercial or institutional use or publication of these digital documents in printed or digital form is not allowed without obtaining prior written permission by the Study Center August Hermann Francke of the Francke Foundations which can refer to other institutions as right holders. If digital documents are published, the Study Center is entitled to charge a fee in accordance with the scale of charges of the Francke Foundations.

For reproduction requests and permissions, please contact the head of the Study Center, Frau Dr. Britta Klosterberg, Franckeplatz 1, Haus 22-24, 06110 Halle (studienzentrum@francke-halle.de)

[urn:nbn:de:gbv:ha33-1-174171](https://nbn-resolving.org/urn:nbn:de:gbv:ha33-1-174171)

more to my pains, about my cleanliness & my manners, these people live in great
ease, all contented, one inviting the other & rejoicing at the other. In the
evening mit Krumm. & Ländle, with them to Lodin, much talk about Krumm
I said something of Baemere. In the morning to Hase, Schott then with
Hahn a pleasant hour at dinner. I should have liked to call him then, then
with dear darling little Kr (as Hodge calls him) back, on the way much laughing
& talk (das blaue orthodoxe Gendel). When arrived here I found a letter from
Ludwig Galsch & one from Gerschel. The first morning spent in the sweetest
reflection, but then the real fell down again. I forgot to mention
that at 9 Snellhage passed & stayed some little time. Violent combat
within me whether I ought to address again Adele. O that I knew positively,
the will of God! In the afternoon the petra officer came with the medicine
H. H. H. I succeeded in obtaining complete submission, & this medicine
so soft and peaceful, it made me think of taking little & of staying
quietly here, knowing patience under trials of all kind. Spent an evening
with Hodge, when we united ourselves before the Lord. Sunday at 10
when I came home found Richard & Smith here. They made me promise
again from the idea of marrying & staying here. O I can not hear
a second winter in this state of loneliness. And all the students go,
even Peter will go. Then I shall be entirely forsaken. I cannot hear
the sea. Wundersome, the idea driving me off keeping my studies, but
then it appears as flying from God's hand dispensation. O that
I could calmly submit. Today Schuffelberger brought me a line from
N. inviting me to Dresden. I am much inclined to receive the invitation
from. Here am I, my Lord & God, I know I shall cleave to thee, Francis,
only arising from loneliness & had consolation Year me already
from thee, here am I thy child, oh point out to me an sure path,
to walk upon, I am the most unhappy of all thy children!

22 Aug. Mittw. Ab. 10^{1/4} Ich komme von dear Hodge. Seine Argumentation sagte mir
zu, weil keine Intuition darin war. & antwortete, Die Intuition sei größer
Jenseitismus, der Grundatz sei Geist müsse sich wie Körper verhalten, alles
zu schied mit: Now you must go right to bed! Ah wie ergötzte mich des Mann
Mann! Wie unassuming suchte er von reinem Discourse gar keinen Vortheil
zu ziehen, ging gleich auf andre Dinge über. Hast sagst mir nichts davon
die Recension über Leipzig gemacht hätte, doch & Lasius, klagten über meine
Lieblosigkeit. Als die drückt nieder. Ich kenne die Bücher von der Bremer Anstalt
Ich habe nun so zu kämpfen zwischen Adele & Belieben, daher

Die Aussicht auf 2. Mithras. sind die 4 Schwachen zum 1. Mithras, 11 Jungen
4 Kinder 15 Bräuer und 3 1/2 Väter zu erhalten; oder zu gehen wenn
auch unter anderem meiner schwachen Sammlung in sich zu lassen. Ich habe
mich heute so ziemlich entschlossen nach Dresden zu gehen, auch wenn ich
noch von einem ein bestimtes Zeichen wegen Arbeit empfangen.

30 Aug 27 Wien Frederick: Die Seele finstet, & Wille finstet, d. Wagnis reizt. Ich bin tief in der Seele, wie ich von zwei Freunden. In der Seele.

30 Aug 29 Albert Godean: In den letzten Jahren habe ich mich sehr für die Sache der Freiheit interessiert. Was ich damals schrieb, gerade als mir
 What I am most rejoiced at is the intercourse with my two friends. Particularly
 I am delighted with Ehlers's manliness & promptness. I should not write
 as I do always yielding to my feelings. Es kommt darauf an ob es wie Lüt
 unser Ich anerkennen jene höhere Bewusstseins oder das niedrige. Wenn diese
 es nicht das höhere Bewusstsein so darf man sich nicht je damit zu verwechseln
 u. das niedere blüht wie es ist. Es wird um nur eines mehr eigen & lieb
 Warum geben wir es nicht von selbst auf, da wir doch im allgemeinen eingesehen
 haben dass es besser wäre. Im einzelnen verblende ich mich wieder die Freiheit
 die Freiheit ist. Die Freiheit besteht in diesem Bewusstsein eines höheren Ichs.
 1862, 1863, 1864, 1865, 1866, 1867, 1868, 1869, 1870, 1871, 1872, 1873, 1874, 1875, 1876, 1877, 1878, 1879, 1880, 1881, 1882, 1883, 1884, 1885, 1886, 1887, 1888, 1889, 1890, 1891, 1892, 1893, 1894, 1895, 1896, 1897, 1898, 1899, 1900, 1901, 1902, 1903, 1904, 1905, 1906, 1907, 1908, 1909, 1910, 1911, 1912, 1913, 1914, 1915, 1916, 1917, 1918, 1919, 1920, 1921, 1922, 1923, 1924, 1925, 1926, 1927, 1928, 1929, 1930, 1931, 1932, 1933, 1934, 1935, 1936, 1937, 1938, 1939, 1940, 1941, 1942, 1943, 1944, 1945, 1946, 1947, 1948, 1949, 1950, 1951, 1952, 1953, 1954, 1955, 1956, 1957, 1958, 1959, 1960, 1961, 1962, 1963, 1964, 1965, 1966, 1967, 1968, 1969, 1970, 1971, 1972, 1973, 1974, 1975, 1976, 1977, 1978, 1979, 1980, 1981, 1982, 1983, 1984, 1985, 1986, 1987, 1988, 1989, 1990, 1991, 1992, 1993, 1994, 1995, 1996, 1997, 1998, 1999, 2000, 2001, 2002, 2003, 2004, 2005, 2006, 2007, 2008, 2009, 2010, 2011, 2012, 2013, 2014, 2015, 2016, 2017, 2018, 2019, 2020, 2021, 2022, 2023, 2024, 2025, 2026, 2027, 2028, 2029, 2030, 2031, 2032, 2033, 2034, 2035, 2036, 2037, 2038, 2039, 2040, 2041, 2042, 2043, 2044, 2045, 2046, 2047, 2048, 2049, 2050, 2051, 2052, 2053, 2054, 2055, 2056, 2057, 2058, 2059, 2060, 2061, 2062, 2063, 2064, 2065, 2066, 2067, 2068, 2069, 2070, 2071, 2072, 2073, 2074, 2075, 2076, 2077, 2078, 2079, 2080, 2081, 2082, 2083, 2084, 2085, 2086, 2087, 2088, 2089, 2090, 2091, 2092, 2093, 2094, 2095, 2096, 2097, 2098, 2099, 2100, 2101, 2102, 2103, 2104, 2105, 2106, 2107, 2108, 2109, 2110, 2111, 2112, 2113, 2114, 2115, 2116, 2117, 2118, 2119, 2120, 2121, 2122, 2123, 2124, 2125, 2126, 2127, 2128, 2129, 2130, 2131, 2132, 2133, 2134, 2135, 2136, 2137, 2138, 2139, 2140, 2141, 2142, 2143, 2144, 2145, 2146, 2147, 2148, 2149, 2150, 2151, 2152, 2153, 2154, 2155, 2156, 2157, 2158, 2159, 2160, 2161, 2162, 2163, 2164, 2165, 2166, 2167, 2168, 2169, 2170, 2171, 2172, 2173, 2174, 2175, 2176, 2177, 2178, 2179, 2180, 2181, 2182, 2183, 2184, 2185, 2186, 2187, 2188, 2189, 2190, 2191, 2192, 2193, 2194, 2195, 2196, 2197, 2198, 2199, 2200, 2201, 2202, 2203, 2204, 2205, 2206, 2207, 2208, 2209, 2210, 2211, 2212, 2213, 2214, 2215, 2216, 2217, 2218, 2219, 2220, 2221, 2222, 2223, 2224, 2225, 2226, 2227, 2228, 2229, 2230, 2231, 2232, 2233, 2234, 2235, 2236, 2237, 2238, 2239, 2240, 2241, 2242, 2243, 2244, 2245, 2246, 2247, 2248, 2249, 2250, 2251, 2252, 2253, 2254, 2255, 2256, 2257, 2258, 2259, 2260, 2261, 2262, 2263, 2264, 2265, 2266, 2267, 2268, 2269, 2270, 2271, 2272, 2273, 2274, 2275, 2276, 2277, 2278, 2279, 2280, 2281, 2282, 2283, 2284, 2285, 2286, 2287, 2288, 2289, 2290, 2291, 2292, 2293, 2294, 2295, 2296, 2297, 2298, 2299, 2300, 2301, 2302, 2303, 2304, 2305, 2306, 2307, 2308, 2309, 2310, 2311, 2312, 2313, 2314, 2315, 2316, 2317, 2318, 2319, 2320, 2321, 2322, 2323, 2324, 2325, 2326, 2327, 2328, 2329, 2330, 2331, 2332, 2333, 2334, 2335, 2336, 2337, 2338, 2339, 2340, 2341, 2342, 2343, 2344, 2345, 2346, 2347, 2348, 2349, 2350, 2351, 2352, 2353, 2354, 2355, 2356, 2357, 2358, 2359, 2360, 2361, 2362, 2363, 2364, 2365, 2366, 2367, 2368, 2369, 2370, 2371, 2372, 2373, 2374, 2375, 2376, 2377, 2378, 2379, 2380, 2381, 2382, 2383, 2384, 2385, 2386, 2387, 2388, 2389, 2390, 2391, 2392, 2393, 2394, 2395, 2396, 2397, 2398, 2399, 2400, 2401, 2402, 2403, 2404, 2405, 2406, 2407, 2408, 2409, 2410, 2411, 2412, 2413, 2414, 2415, 2416, 2417, 2418, 2419, 2420, 2421, 2422, 2423, 2424, 2425, 2426, 2427, 2428, 2429, 2430, 2431, 2432, 2433, 2434, 2435, 2436, 2437, 2438, 2439, 2440, 2441, 2442, 2443, 2444, 2445, 2446, 2447, 2448, 2449, 2450, 2451, 2452, 2453, 2454, 2455, 2456, 2457, 2458, 2459, 2460, 2461, 2462, 2463, 2464, 2465, 2466, 2467, 2468, 2469, 2470, 2471, 2472, 2473, 2474, 2475, 2476, 2477, 2478, 2479, 2480, 2481, 2482, 2483, 2484, 2485, 2486, 2487, 2488, 2489, 2490, 2491, 2492, 2493, 2494, 2495, 2496, 2497, 2498, 2499, 2500, 2501, 2502, 2503, 2504, 25

die letzten Worte. Die Wahrheit ist, dass ich
Badenleben, 15 Sept 27. Freytag. Whisky & Usher. Was ich damals schrieb, genau
was heut Morgen wieder in meine Seele ganz lebendig wurde. Ich las Hengst's Auftrag
über Nyct. u. bewunderte seine Simplicität, sich bloss nach der Bibel richten zu wollen.
Wie viele Anerkennung bewirkt man dadurch, wie wird's sich so ruhig. What is it, that
I recognize now as my duty? I thought first only, was to address again Adell
with that intention I came to B., but first. I then. Tell me that the parents
will not agree till I can say I love her, but this I cannot say, I can never say
What now? Is it a duty to attend to that, or never to mind it. The plain path
of duty I see now before me is to wait some days more & then to enquire whether
there be any probability with respect to E, if not to write to the mother & to
express patiently her sentence. It seems my duty never to think of America
as long as my feelings are ~~not~~ as they now are. - Man könnte sagen jede Stimmung
gibt uns ein andres. Ich war so unmöglich, wie wir uns in der letzten Briefe. Darin
was sie fordert zu verlängern, um das zu thun was eine andere fordert, weil
ja jede zu unserm Ich gehört. Davon wäre aber die Folge das es gar keine selbst-
überwindung u. gar keinen check & Dören gäbe. Etwas kann man sagen, die glückliche
nicht so sagen, der ja immer eine feststehende objective Wahrheit hat. Daher geht
nur ein hineinbilden in diese Wahrheit.
Rachmäh. Der morgen der Abreise. Nachdem ich heut morgen Aufbruch gehabte
nach B. - Nach. Ich bin sehr sehr dankbar für

28 Sept Bonn Radn. Sch. Der morgen der Abreise. Nachdem ich heute morgen Abgang gehabt
bin ich wie neu geboren & sehr froh in d. Welt. Ich bin sehr sehr dankbar für
die Tage hier, die gehören zu den glücklichsten dieses Jahres, u. wie ich hoffe
auch zu den glücklichsten gesegneten. Mein Herz ist wieder recht in Entzückung, zu